
  آشنایي شما با انجمن اسلامي دانشجویان چگونه رقم 
خورد؟

زمستان سال 13۶۴ يك روز اطلاعيه اي ديدم كه برايم جالب 
بود، نوشته بود: 11 اسفند سالگرد شهادت حضرت زهرا)س( را 
تسليت مي گوييم. در حالي كه تاريخ قمري مبناي اين مناسبت 
بود. اين اولين ارتباط من با اين تش��كل بود و بعد عضو انجمن 
اس��لامي شدم. البته من خيلي فعال هم نبودم، چون هر هفته 
مي رفتم شهرستان ولي اسم ما آنجا بود. اتفاق ديگر كه در اين 
ايام تش��كل جلب توجه كرد، يك همايش بود در مورد مسائل 
نفت كه سخنران دكتر رئيس طوسي بود. قضيه مشكوك بود. از 
يك طرف دكتر رئيس طوسي براي بچه هاي حزب اللهي استاد 
حساسيت برانگيزي بود و از سوي ديگر اين مسئله ارتباط پيدا 
مي كرد با كتابخانه سياسي در قم و بحث آقاي منتظري و مهدي 

هاشمي و خيلي چيزهاي ديگر.
در آن زمان يكي از جلسات اين همايش روز پنجشنبه بود و 
من هم نبودم، عده زيادي را با اتوبوس از قم و كتابخانه سياسي 
آورده بودند. اما شنبه كه آمديم، متوجه شديم كه دانشكده به 
هم ريخت��ه و يك عده اي براي مخالفت از برگزاري همايش در 
دانش��كده را بس��ته بودند و عده اي هم در را به زور يا باز كردند 

يا شكستند.
معلوم شد برنامه پنجشنبه به هم خورده و دعوا شده و آقاي 
اصلاني و برخي ديگر مانع برگزاري مراس��م شده بودند. تنش 
ايجاد ش��ده بود و در سال بعد كه مهدي هاشمي دستگير شد، 
اس��ناد مربوط به اين واقعه هم علني ش��د. در آن زمان با اين 
كه انجمن اس��لامي در دانشكده و دانشگاه بود، جامعه اسلامي 
دانش��جويان هم وجود داشت با اينكه در دانشگاه دفتر رسمي 

نداشت.
  مگر جامعه اسلامي سال 67 تأسیس نمي شود؟

خير. افرادي بودند كه ش��ايد به اسم جامعه اسلامي خيلي 
مطرح نبودند چون كه تنها تشكل رسمي، دفتر تحكيم و انجمن 
اسلامي بود و حالت اينكه يك تشكل ديگر وجود داشته باشد، 
اصلاً پذيرش نداش��ت و كسي جرأت نمي كرد بگويد من عضو 
يك تش��كل ديگري هس��تم و اگر مي گفت، مي گفتند حتماً 
ضدانقلاب است. ولي افراد حضور داشتند. در مجلس دوم بود كه 
بچه ها جلساتي را برگزار مي كردند و ما بي سر و صدا مي رفتيم 
ساختمان مجلس با مرحوم آقاي )زواره اي( كه در هيأت رئيسه 
مجلس بود و از تفكرات مقابل اينها بود، شركت مي كرديم ما با 

اينكه عضو انجمن اسلامي بوديم، ولي اين جلسات را مي رفتيم 
نه اينكه عضو تش��كل باش��يم اما بعداً اينها را  به اس��م جامعه 
اسلامي مي شناس��يم. در آن زمان خيلي تشكلي نبود چرا كه 
انجمن اسلامي هنوز كاملاً يكطرفه نشده بود و از بچه هاي هر دو 
طيف در آن حضور داشتند اما اكثريت، طرفداران دولت بودند. 
اختلاف نظري كه وجود داشت، موجب شده بود بعضي از بچه ها 
مستقيماً با آقاي ناطق نوري ارتباط برقرار كنند يا با مقام معظم 
رهبري ارتباط برقرار كنند. معمولاً دعوت مي كردند به مسجد 
دانشگاه و ايشان هميشه مي آمدند و جلساتي برگزار مي كردند 
و من هنوز برخي از جزوات كوچك آن را دارم. گاهي ]آيت الل[ 
را دعوت مي كردند و اين ارتباطات موجب مي شد كه يك طيف 
ديگري ش��كل بگيرد در مقابل انجمن. حالا من تاريخ رس��مي 
تأس��يس جامعه را نمي دانم ولي اين افراد به صورت غيررسمي 
كار مي كردند و ما هم با آنها ارتباط داش��تيم. روزنامه رس��الت 
اواخر پائيز يا اوايل زمستان سال ۶۴ تأسيس شد و كسي جرأت 
نمي كرد روزنامه رسالت بخواند حتي با اسم رسالت هم مشكل 

داشتند و مي گفتند اينها طرفدار بازار هستند.
آقاي آذري قمي پش��ت سرش حرف زياد بود. در دانشكده 
ما روزنامه رس��الت نمي آوردند، حالا شما فكر كنيد چه كسي 
جرأت داشت تشكل ديگري ايجاد كند. به همين دليل شايد اسم 
جامعه اس��لامي مطرح نبود ولي جلساتي كه در مجلس برگزار 
مي شد، همه همفكر بودند. چون فضاي جنگ بود، دانشكده واقعاً 
حالت اسلامي داشت، به خاطر اينكه بعد از انقلاب فرهنگي بود 
و فضاي جامعه تحت تأثير جنگ بود و اساتيد كمي هم بودند 
كه مشكل داش��تند، اما هنوز جرأت جسارت نداشتند و هنوز 
دولت خيلي راحت مي توانست اخراج كند و فضاي غالب اساتيد 
هم بد نبود و معدود مشكل دارها سكوت مي كردند. در سال  هاي 
۶۶-۶5 طيف��ي از بچه هاي فارغ التحصيل تربيت مدرس تحت 
عنوان بچه هاي حزب اللهي وارد دانش��كده ش��دند. گرچه فعلًا 
غالب اينها جزو اصلاح  طلبان هس��تند، ولي همه اينها سال ۶5 
يا ۶۶ وارد دانشكده شدند و در مقابل طيف قبل از انقلابي ها و 
سكولارها موجي ايجاد كردند. رئيس دانشكده حقوق و دانشگاه 
تربيت مدرس و دانشكده علوم قضايي يعني آقاي دكتر حبيبي 

از نيروهاي چپ بود و از آنها حمايت مي كرد.
  ش�ما حبیب�ي را چگونه مي بینید؟ یکس�ري مطرح 
مي کنن�د که خوب عمل نک�رده و حزبي عم�ل کرده و 
آدم ه�اي خودش را هیأت علمي کرد و یکس�ري مطرح 

مي کنند که ایش�ان وظیفه خود را به خوبي انجام داده و 
جلوي جریان ضد انقلاب مي ایستاده و آنهایي که تغییر 
کردند به آقاي نجفقلي حبیبي مرتبط نیست. حالا نظر 

شما؟
من هم از رياس��ت ايش��ان خيلي يادم نمي آيد. اما در سال 
۶5-۶۴ هنوز شكاف اساسي بين دو جناح نبود و طيف انقلابي 
و حزب اللهي در مقابل س��كولارها بود و آنهايي كه كمي زاويه 
داشتند، خيلي نمي توانستيم بگوييم خارج از چارچوب هستند و 
آن خط كلي نظام حفظ مي شد. آقاي دكتر حبيبي كاملاً طرفدار 
امام و انقلاب بود. ايشان از لحاظ گرايشات مذهبي كاملاً انسان 
متديني بود. نيروهاي فارغ التحصيل تربيت مدرس در آن موقع 
گزينش شدند، ولي بعداً تغيير كردند، خب آقاي دكتر ملكوتيان، 
آقاي دكتر جهانگير و آقاي دكتر جوادي هم در بين آنها هست، 
اينها هم آمدند. البته هر چه جلوتر مي رفتيم چپ ها افراد نزديك 
به خود را بيش��تر جذب مي كردند. از سال۶7-۶۶   جناح بندي 
كاملاً شفاف ش��ده بود و اگر كسي را مي شناختند، اصلاً اجازه 
ترقي به او نمي دادند. من س��ه سال عضو انجمن اسلامي بودم، 
اما هيچ گاه رسمي نشدم. من نمي توانستم رأي بدهم. جو غالب 
انجمن چپ بود و كس��اني كه به راس��ت تمايل داشتند و تقيه 
مي كردند، در انجمن بودند اما من اينگونه نبودم و به همين دليل 
هيچ گاه عضويت ما را رسمي نكردند، هر وقت مي خواستيم رأي 
بدهيم مي گفتند شما عضو رسمي نيستيد. تا سال ۶7 كه من در 
جنگ اسير شدم، در اولين جلسه مهر ماه ۶7 عضويت مرا رسمي 

كردند يعني زماني كه من نبودم.
  یعن�ي اگ�ر ای�ن اتفاقات نمي افتاد ش�ما را رس�مي 

نمي کردند؟
بله، آنها افرادي را كه كاملاً با آنها همراه نبودند، در تشكيلات 
خود راه نمي دادند و معمولاً در انتخابات با صحنه س��ازي هايي 
ك��ه مي كردند، اكثريت را به دس��ت مي آوردند و از همان زمان 
ازدواج هاي سياس��ي در انجمن ها شكل گرفت. به همين دليل 
اين بحث ها هميشه بود و يكي از تاكتيك هايي كه داشتند، اين 
بود كه هر زماني كه افرادي برنامه هاي اينها را قبول نداش��تند، 
مي گفتند اينها دانشجو نيستند و از بيرون اينها را آوردند. در آن 
زمان وقتي آقاي ناطق را دعوت مي كردند براي سخنراني اينها 
مانع مي شدند و مي گفتند اينها را از بيرون آوردند. همين حالا 
هم وقتي برنامه اي فرهنگي در دانشگاه گذاشته مي شود، خيلي 
از حزب اللهي ها ش��ركت مي كنند. در آن موقع هم شايد وجود 

غير از خودشان را تهديد 
مي كردند

جريان شناسي دفتر تحکیم وحدت و انجمن اسلامي 
دانشگاه تهران در گفت وگو با دكتر شفیعي فر

دفتر تحكيم وحدت، فضاي دانش��گاه هاي كش��ور در دهه ۶0 و انجمن اس��لامي دانشگاه 
ته��ران 3 محور اصلي گفت وگو با دكتر ش��فيعي فر بود. وي از دانش��جويان رش��ته علوم 
سياس��ي دانش��كده حقوق و علوم سياسي دانشگاه تهران بوده اس��ت كه بعد از تحصيل 
در اين دانش��كده و فعاليت در انجمن اس��لامي، به تدريس در همان دانش��كده مشغول 
ش��د و از همي��ن رو گفت وگ��وي م��ا با وي ب��ه توضي��ح پيرامون وضعيت ح��ال حاضر 
گروه هاي هيأت علمي و عملكرد انحصاري اس��اتيد س��كولار در آنجا نيز رس��يد. معضلي 
كه س��الها اس��ت مانع پويايي و رشد وضعيت علمي دانشگاه هاي سراسر كشور شده است 
و از قض��ا يك��ي از مهم تري��ن عوامل حذف اس��اتيد دگرانديش و متعهد نيز بوده اس��ت.

   دانشكده حقوق و علوم سياسي دانشگاه تهران  

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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داش��ته است. به همين دليل آنها هم بهانه مي آوردند و 
مي گفتند اينها دانشجو نيستند.

يك مورد درباره خودم پيش آمد. اينكه در تالار علامه 
اميني براي دكتر شريعتي نمايشگاه گرفته بودند در آن 
زمان يكي از نشانه ها اين بود كه آنهايي كه عضو انجمن 
بودن��د و تفكر دولت را قبول داش��تند، معمولاً طرفدار 
دكتر ش��ريعتي بودند اما طرف مقابل شهيد مطهري را 
قبول داشت و انجمن اسلامي چيزهايي در مورد دكتر 
ش��ريعتي نوش��ته بودند. ما به بعضي از چيزها اعتراض 
داش��تيم و آنها سر و صدا راه انداختند كه اينها دانشجو 

نيستند و من كارت دانشجويي خود را نشان دادم.
  اعتراض شما به چه چیزي بود؟

ما دكتر ش��ريعتي را قبول داش��تيم اما اينكه رهبر 
فكري انقلاب تلقي ش��ود، اين را قبول نداشتيم. ما يك 

امام خميني داشتيم كه رهبر فكري انقلاب بود و بعد از ايشان 
ش��هيد مطهري را مي شناختيم، تا ما اين را مطرح كرديم اينها 
گفتند شما دروغ مي گوييد و شما دانشجو نيستيد و ما را تهديد 

مي كردند.
  اگر مایل هستید این مسئله را بیشتر باز کنید چون 

این مسائل را کمتر کسي مي داند.
مثلاً بچه هاي دفتر تحكيم حالت انحصار طلبي را در دانشگاه 
داش��تند يعني دهه ۶0  دهه دفتر تحكيم است و تحكيم يك 
تشكل كاملاً دولتي بود و آنها از دولت حمايت مي كردند و دولت 
ه��م آنها را حمايت مي كرد و هر كس مي خواس��ت اس��تخدام 
بش��ود، در گزينش از اينها سؤال مي كردند و پست هاي دولتي 
را مي گرفتند. انجمن اسلامي و جهاد دانشگاهي هر دو مثل هم 
بودن��د. الان جهاد يك ذره غيردولتي ش��ده اما آن زمان حتي 
تندتر از انجمن اسلامي بود و آنها چون بدنه ثابت داشتند خيلي 
تيزتر بودند يعني در كوي دانشگاه بخشي از ساختمان ها را به 
اينها مي دادند تا فضاي آنجا را كنترل كنند. يعني تعداد زيادي 
آدم در كوي دانش��گاه بود كه اصلاً دانشجو نبودند ولي از طرف 
همين ها راحت جو دانشجويي را كنترل مي كردند و در دانشگاه 
با يكديگر ارتباط جدي داشتند و هيچ وقت اجازه نمي دادند در 
انتخابات جريان ديگري رأي بي��اورد و حتي در يك مورد يك 
نفر را فرستاده بودند كه مرا تعقيب كند. ما هر جا پياده شديم، 
ديديم كه پشت س��ر ما مرتباً پياده مي شود و سوار مي شود از 
اين كارها خيلي مي كردند. همين مسائل و انحصارطلبي ها باعث 
انشعاب هاي مختلف در دفتر تحكيم و ايجاد تشكل هاي متعدد 

دانشجويي شد.
  وضعیت الان انجمن اس�لامي دانشگاه تهران را نگاه 
کنی�م دو تحلیل در موردش اس�ت؛ یک�ي اینکه گفته 
مي شود انجمن در نیمه اول دهه 70 یکي، دو سال قبل از 
دوم خرداد دچار تغییر شدند و وضعیت به اینجا رسیده 
و یک مورد دیگر این است که اینها از همان سال 58 که 
دانشگاه باز شد همین خط فکري را داشتند و این تغییر و 
تحول الان، نتیجه همان مشي فکري 58 است. شما کدام 

یک را قبول دارید؟
زماني كه انقلاب پيروز شد در ايران حكومت اسلامي تشكيل 
شد. فرق حكومت اسلامي با ساير حكومت ها اين است كه دين 
را مي خواهيم در جامعه پياده كنيم و مشكل بازرگان و بني صدر 
چه بود؟ اين بود كه اينها اعتقادي به حكومت ديني نداش��تند. 
بازرگان مي گفت همين كه ما مسلمان هستيم، مي شود حكومت 
ديني. اما امام معتقد به ولايت فقيه بود و مي گفت ولي فقيه بايد 
در رأس امور باشد. با رفتن بني صدر تفكراتي نظير تفكر بازرگان 
شكست خورد و تفكر امام پيروز شد. به همين دليل در آن زمان 
دو جناح يكپارچ��ه بودند، همه طرفدار ولايت فقيه بودند و در 

انتخابات يك ليست مي دادند.
  در مجلس دوم هم یک لیست دادند؟ 

نه، مجلس دوم تقريباً دو ليست بود اما مشتركاتش زياد بود. 
اما در مجلس س��وم ديگر مجمع روحانيون از جامعه روحانيت 

جدا شد.
  بنابراین اختلاف اساسي در این بود که ما چگونه اسلام 

را پیاده کنیم؟
ح��الا كه ما حكومت اس��لامي داريم، چگون��ه بايد ماليات 
بگيريم؟ آيا ما بايد هم خمس و زكات بدهيم، هم ماليات؟ مثلًا 
بعد از انقلاب چگونه بايد عدالت در جامعه پياده شود؟ آيا براي 
اجراي عدالت، مي توانيم ثروت  ثروتمندان را بگيريم؟ بعضي از 
س��رمايه داران فرار كرده بودند آيا بايد خانه هاي اينها را مصادره 
بكنيم؟ مردم حمله مي كردند به زمين هاي شمال كه مثلاً براي 
خاندان سلطنتي بود كه آقاي طالقاني فتوا دادند و مانع شدند يا 

بحث كارگران مطرح شد.
  در آن زمان این بحث مطرح بود آیا حالا که حکومت 
اسلامي تشکیل ش�ده، این حکومت چگونه باید احکام 
اس�لامي را پیاده بکن�د؟ آیا باید مثل 1400 س�ال پیش 

احکام را پیاده کرد؟
در اينجا دو ديدگاه مطرح ش��د: 1- يك ديدگاه معتقد بود 
كه ما بايد شرايط زماني را در نظر بگيريم مثلاً در بحث ماليات 
مي گفتند ماليات ربطي به دين ندارد. جامعه گسترش پيدا كرده، 
پس بايد ماليات بگي��رد 2- اما گروه دوم مي گفتند وقتي خدا 
گفته خمس و زكات، ديگر نياز به گرفتن ماليات نيست كه اين 

طيف سنتي بود كه رسيدند به اصولگرايان و سنت گرايان.
ام��ا طرف مقابل مدرن بودند و تفكرات جديد داش��تند. به 
همين دليل از همان اول يك تفاوت جدي ايجاد شد بين دو تا 
نگرش البته خيلي از مشكلات آن زمان، الان حل شده، خيلي 
از اصولگراياني كه با ماليات مشكل داشتند، الان ديگر مشكلي 
ندارند. به همين دليل اين اختلافات مباني نظري داشت اين طور 
نبود كه اينها از همان ابتدا آدم بدي باشند اما اينها بشدت متأثر 
از نظ��ام بين الملل بودند. اين هم خصوصيت دوم اصلاح طلبان 
فعل��ي يا همان چپ هاي آن زمان ب��ود و معتقد بودند كه بايد 
ش��رايط جديد را در نظر گرفت. از طرف ديگر حالا كه شرايط 
جديد را در نظر مي گيريم، چه الگويي وضعيت بهتري دارد؟ در 
آن زمان ش��وروي بود چرا كه يك نظام شورايي و انقلابي است 
و به اس��لام نزديك تر اس��ت و آنها طرفدار جهان سوم هستند 
و خوي اس��تعماري ندارند و س��ابقه بدي مثل امريكا ندارند. به 
همين دليل به تبعيت از شوروي معتقد بود كه همه چيز بايد 

در دست دولت باشد.
در آن زمان اينها بشدت مخالف نهضت آزادي بودند و بشدت 
مخالف امپرياليسم بودند و نمي گفتند استكبار يا سلطه چون كه 
استكبار يك لغت اسلامي است، آنها از لفظ امپرياليست استفاده 
مي كردند و ادبيات آن زمان متأثر از نظام جهاني بود و مي گفتند 
نزد جهان س��وم شوروي بهتر از امريكا است،  برعكس مهندس 
بازرگان كه مي گفت امريكا بهتر است. اين اختلافات فكري اين 
گونه بود مثلاً مس��ئله زمين ش��هري كه يكي از اختلافات بود 
كه تا س��ال 13۶9 طول كشيد يعني تا زمان مجمع تشخيص 
مصلحت نظام اين اختلاف وجود داشت. هر چه مجلس تصويب 
مي كرد، ش��وراي نگهبان رد كرد و مي گفت خلاف شرع است 
و ش��ما نمي توانيد زمين هاي م��ردم را بگيريد. آن هم به علت 
اينك��ه يك نفر زمين زيادي دارد، نمي ت��وان زمين او را گرفت 
ولي آنها مي گفتند ما مي خواهيم عدالت اجتماعي پياده كنيم و 
براي تحقق عدالت بايد اين كار را انجام دهيم و دولت هر كاري 

كه خواست مي تواند انجام دهد. در اينجا بود كه ولايت 
مطلقه شكل گرفت و دولت اسلامي ولايت مطلقه دارد. 
اما جناح ديگر مي گفتند نه خير، اين كار خلاف ش��رع 
است. اگر يك زمين را كسي از راه مشروع به دست آورده 
باشد، كسي نمي تواند اعتراض كند كه چرا تو زمين دار 
هستي. اگر پول زياد دارد، نمي توان از او گرفت. چرا كه 
اگر از راه نامش��روع به دس��ت آورده باشد حكم ديگري 
دارد. ي��ا در م��ورد قانون كار كه آقاي توكلي س��رانجام 
اس��تعفا كرد و گفت من اين را نمي پذيرم. كارگري كه 
شما استخدام مي كنيد هر چند ساعت كه كار كرد شما 
بايد پول او را بدهيد و بيمه كردن و آينده آنها را تأمين 
كردن معنا ندارد. البته اين تفكر الان كاملاً رد ش��ده اما 
قسمت اول هنوز بحث در موردش وجود دارد يا در مورد 
معدن اختلاف بود كه اگر در زمين ملكي كسي معدن 
پيدا ش��د، حكم آن چگونه است؟ تفكر سنتي مي گفت وقتي 
زمين براي ماست، پس معدن هم براي ماست، اما تفكر مدرن 
مي گفتند ظاهر خانه براي شماس��ت ولي آنچه در زمين است، 

مال شما نيست و در اختيار دولت است.
بنابراين دو تفكر وجود داشت و اول از همه در درون سازمان 
مجاهدين انقلاب اسلامي بروز كرد. سازمان مجاهدين انقلاب 
هفت تش��كل بودند در س��ال 5۴ ، هفت تا گروه بودند كه بعد 
از ماركسيس��ت شدن س��ازمان مجاهدين خلق تشكيل شده 
بودند بعضي عضو س��ازمان مجاهدين بودند كه نمي خواستند 
ماركسيس��ت ش��وند. بعضي ه��ا هم اف��راد جدي��د بودند كه 
مي خواس��تند تحت رهبري امام خميني مب��ارزه كنند. وقتي 
انقلاب پيروز شد در س��ال 58 سازمان مجاهدين انقلاب را در 
مقابل سازمان مجاهدين خلق ايجاد كردند. درون اين سازمان 
آقاي راستي كاشاني نماينده امام بود. در آن زمان هر تشكيلاتي 
درس��ت مي ش��د، يك نماينده ولي فقيه در آن حضور داشت و 

مي گفتند ما تحت پوشش ولايت حركت مي كنيم.
بعداً در عمل گفتند آيا هر چه نماينده ولي فقيه گفت، بايد به 
همان عمل كنيم آيا مثلاً در انتخابات اگر گفت به شخص خاصي 
رأي بدهي��م، بايد به همان ش��كل عمل بكنيم يا اينكه نه بايد 

خودمان تصميم بگيريم و اينجا ولي فقيه معناي ديگري دارد.
اي��ن اختلاف نظرات باعث ش��د كه ي��ك طيفي گفتند ما 
ولي فقيه را فقط در مسائل حكومتي و احكام شرعي قبول داريم، 
ولي در مسائل سياسي ربطي ندارد. اين اختلافات باعث شد كه 
سازمان مجاهدين انقلاب در سال ۶1 به دو جبهه تقسيم شد، 
البته اينها رفتند پيش امام و امام گفت هر چه نماينده  من گفت 
همان درست است و هر كس نمي تواند كار كند برود بيرون. به 
همين دليل طيف چپ كاملاً انصراف دادند و از سازمان رفتند 
بيرون و عملاً س��ازمان منحل شد. تا سال 70 كه دوباره طيف 
چپ رفتن��د مجوز گرفتند و يك كلمه ايران هم آخرش اضافه 
كردند و تشكيلات ديگري شدند. خب اين قضيه در آنجا اتفاق 

افتاد و همين تفكر در دفتر تحكيم هم به وجود آمد.
  چرا دفتر تحکیم طیف غالب فکري اش چپ بود؟ چرا 

بچه هاي راست طیف غالب نبودند؟
در آن زمان كلاً فضاي دانش��گاهي، فضاي چپ بود، گفتم 
فضاي جهاني اين بود كه ش��وروي بهتر اس��ت و انقلابي تلقي 
مي ش��د. ب��ه همين دليل بح��ث عدالت اجتماع��ي كه مطرح 
مي كردند به بحث هاي انقلاب شباهت داشت و مي گفتند كه ما 
هم مي گوييم عدالت، شوروي هم مي گويد عدالت. ما مي گوييم 
شورايي، شوروي هم شورايي است. اينها بحث هاي خيلي جدي 
بود. به همي��ن دليل در آن زمان  تفك��ر غالب بين جوان هاي 
م��ا تفكر چ��پ بود؛ براي اينك��ه از نظر چپ نظ��ام بين الملل، 
امريكا و دموكراس��ي بد تلقي مي ش��د و همه مي گفتند امريكا 
و س��رمايه داري در حال فروپاشي است يعني در دهه ۶0 همه 
منتظر فروپاش��ي نظام س��رمايه داري بودند. در كتاب مهندس 
بازرگان )انقلاب ايران در دو حركت( نگاه بكنيد ايشان مي گويد 
اصلاً آزادي و دموكراس��ي بدنام بود و كسي جرأت نداشت اسم 
آنها را بياورد. به همين دليل فضاي جامعه فضاي چپ بود. من 
سال دوم راهنمايي بودم كه بين ما و طرفداران بني صدر كاملًا 

در تالار علامه 
اميني براي 
دكتر شريعتي 
نمايشگاه گرفته 
بودند در آن 
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صف بندي بود، در آن زمان افكار خيلي سياس��ي تر بود و سطح 
سواد دانشجويان هم بالاتر بود. تفكر غالب، تفكر چپ بود و چون 
دولت از چپ ها حمايت مي كرد، قدرت بيش��تري داشتند مثلًا 
امكانات مي دادند، اطلاعات مي دادند. اينها اطلاعاتي داشتند كه 
ما نداشتيم به همين دليل اين طرفي ها دنبال اين بودند كه با 
رئيس جمهور ارتباط داشته باشند و بعضي از اطلاعات را بگيرند 
بنابراي��ن، اختلافات مبناي فكري و نظري داش��ت و اوج آن در 
س��ال 13۶7 بود كه با انش��عاب در جامعه روحانيت، دو جناح 
كاملاً از هم جدا شدند. سازمان مجاهدين انقلاب آن شكلي شد، 
دفتر تحكيم به اين شكل درآمد و جامعه اسلامي اولين تشكلي 
بود كه انش��عاب پيدا كرد و بعد انجمن اسلامي مهندسين در 
مقابل آن جامعه اسلامي مهندسين درست شد. جمعيت زنان 
بودن��د كه خانم رهنورد در آن بود و در مقابل آن، جامعه زينب 

را تأسيس كردند.
تا اس��فند ۶۶ مجمع روحانيون مبارز در آس��تانه انتخابات 
مجلس سوم ليس��ت جداگانه اي دارد كه البته بسياري از افراد 
در ليست جامعه روحانيت مبارز هم بود و بقيه اين ليست هم 
در اقلي��ت بودند و به لحاظ وض��ع اجتماعي هم جزو نيروهاي 
درجه 2 جامعه روحانيت بودند يعني جامعه روحانيت مخالف 
اي��ن تفكر بودند ولي يك طيف خيلي كم تجربه بودند كه اينها 
افرادي را معرفي مي كردند كه جامعه  روحانيت نمي پذيرفت به 
همين دليل جامعه روحانيت و مجمع روحانيون در مقابل هم 
قرار گرفت و اين در سال ۶7 بود اما اتفاقي كه افتاد و انجمن ها 
به آن ش��كل درآمدند، بعد از جنگ بود. وقتي جنگ تمام شد، 
رحلت امام اتفاق افتاد و فضاي جامعه عوض ش��د و بعد از امام، 
آقاي خامنه اي رهبر ش��دند كه قبل از آن رئيس جمهور بودند 
و كام��لاً مخالف اين تفك��ر بودند و در گرايش��ات اقتصادي و 
ايدئولوژيك اختلاف داشتند و آقاي هاشمي هم رئيس جمهور 
شد. سال ۶7 كه مجمع از جامعه جدا شد، ما همه فكر مي كرديم 
آقاي هاشمي چپ است يعني خطبه هاي عدالت اجتماعي ايشان 
نش��ان مي داد كه كاملاً چپ است، اما وقتي جامعه روحانيت و 
مجمع روحانيون از هم جدا ش��دند، ايشان در جامعه روحانيت 
باقي ماند و همه به اين نتيجه رسيدند آقاي هاشمي هم راست 
است و خطبه هاي ايشان هم چيز ديگري بوده. به همين دليل 
وقتي ايش��ان رئيس جمهور شد به علت مشكلات اقتصادي كه 
جامعه داشت از ديدگاه چپ برگشت و اگر نه تفكر چپ داشت 
با شناختي كه من دارم ايشان كاملاً عملگرا است. به همين دليل 
مشكلات اجرايي باعث شد كه تفكر چپ را كنار بگذارد و بعد از 

رئيس جمهوري ايشان، شوروي هم فرو پاشيد.
يعني سال 1370 وقتي شوروي فروپاشيد تفكر چپ به طور 
كلي از بين رفت و آنهايي كه منتظر سقوط نظام سرمايه داري 
بودند، ديدند نظام ماركسيستي فرو پاشيد و بعد هم فوكوياما آن 
مقاله را نوش��ت كه پايان دنيا، دموكراسي است. خلاصه فضاي 
جامعه به س��مت ليبراليسم چرخيد و بعد از آن بود كه اصلاح 

طلبان يك دگرديسي فكري پيدا كردند.
اصلاح طلبان آن تفكرشان، آن دولت گرايي شان و آن ولايت 
مطلقه همه با هم س��ازگار بود. شما اگر بحث هاي آقاي صانعي 
را بخوانيد، تعجب خواهيد كرد. ايش��ان چنان داد مي زد كه اگر 
كسي حرف ايش��ان را گوش نمي كرد، با تمام دنيا طرف بود يا 
آقاي منتظري كه حتي كتاب ولايت فقيه ايشان هنوز هم هست. 
خب اين افراد همگ��ي ولايت مطلقه را مطرح مي كردند و اين 
كاملاً هماهنگ بود با طرز تفكر خودشان و نظام جهاني. اما بعد 
از فروپاشي شوروي اينها دچار مشكل شدند و اينها باز هم معتقد 
بودند كه بايد ش��رايط جديد را پذيرفت، اما شرايط جديد الان 
ديگر امريكا است، ش��رايط جديد، الان ديگر دموكراسي است، 
ديگر آزادي است. به همين دليل يك دگرديسي در جناح هاي 
فكري پيش مي آيد يعني جناح بن��دي در جامعه ما ادامه پيدا 
مي كند، اما اصولگرايان فعلي همان راست هاي دهه ۶0 نيستند. 
بعد از آن جناح راست بيشتر به سوي »عدالت« پيش رفتند و 
چپ ها به سوي »آزادي« در حالي كه در آن زمان جناح راست 
بيش��تر طرفدار آزادي بودند، آزادي اقتصادي بودند اما چپ ها 

طرفدار تمركز بودند ولي در دهه 70 بعداً برعكس شد.

  ش�ما تغییر ایجاد ش�ده در دفتر تحکیم را در همین 
مي بینید؟ 

بله. دفتر تحكيم تابعي از وضعيت كشور بود و نظام جهاني. 
اصلاح طلبان بشدت شرايط جديد را مؤثر مي بينند و مي گويند 
ما اگر دين را هم بخواهيم پياده بكنيم، بايد شرايط جديد را هم 
دخيل بدانيم. اما امام براساس يك مباني سخن مي گفت. وقتي 
امام مي گفت، اينها هيچ راهي نداشتند كه چارچوب امام را حفظ 
بكنند براساس شرايط جديد. مي گفتند الان دموكراسي، اصل 
اس��ت، ماهواره را بايد بپذيريم. اينترنت را بايد بپذيريم. حقوق 
بش��ر را بايد بپذيريم، همه چيزهايي را كه الان وجود دارد، بايد 
بپذيريم. به همين دليل بعد از فروپاشي شوروي اين دگرديسي 
اتفاق افتاد. البته اتفاقات داخلي هم تأثير گذاش��ت يعني وقتي 
جناح راست حاكم شد و دولت و مجلس در دست جناح راست 
بود، اينها دچار انزوا ش��دند و در مجلس سوم كه اكثريت قاطع 
بودند، در مجلس چهارم حذف شدند. در دولت اول آقاي هاشمي 
يك مقداري حضور داش��تند اما در دولت دوم حذف شدند. به 

همين دليل اين دگرديسي رخ داد.
اصلاح طلبان در واقع يك مش��كل سياس��ي داشتند و آنها 
زماني كه 10 س��ال از حكومت ديني گذش��ت، به اين نتيجه 
رسيدند كه با شرايط موجود نظام جهاني كلاً نمي شود حكومت 
ديني را پياده كرد. در دهه 13۶0 تمركزگرايي با ولايت مطلقه 
مورد نظر آنها هماهنگ بود اما حالا وقتي مي گويند دموكراسي، 
ديگر ولايت مطلقه معنا ندارد و اصلاً حكومت ديني را نمي شود 

پياده كرد.
اينها كم ك��م گرايش پيدا كردند به همان دين حداقلي كه 
مهندس بازرگان مي گفت. يعني وقتي دوم خرداد 7۶ مي شود، 
اصلاح طلبان ديگر چپ هاي دهه ۶0 نيستند. به مرور زمان اينها 
مثل نهضت آزادي شدند، مثل مهندس بازرگان شدند. وقتي آقاي 
خاتم��ي حرف مي زد آقاي بازرگان گفت: خب من اين حرف ها 
را قبلاً مي گفتم، چرا شما نمي پذيرفتيد؟ و راست هم مي گفت 
و همان شعارهايي كه نهضت آزادي اول انقلاب مي زد، در سال 
7۶ دوباره اصلاح طلبان تكرار كردند. در اين مس��ائل شما بايد 
شرايطي را در نظر بگيريد و آن هم اينكه آنها خسته شده بودند و 
مي گفتند »چرا ما اين همه خودمان را خسته مي كنيم؟ ما انقلابي 
بوديم و خب حالا نمي ش��ود ديگر!« و به همين دليل خيلي از 
اصلاح طلبان از آرمان حكومت ديني برگشتند و روحاني مجتهد 
 به قول خودشان اين آرمان را از دست داد. آقاي كديور در سال

7۴-73 در دانش��گاه امام صادق ولايت فقي��ه درس مي داد اما 
جوري درس مي داد كه به اسم، نظريه امام بود، ولي خلاف آن را 
مي گفت يا آقاي موسوي خوئيني ها اينها كساني بودند كه به اسم 
امام حرف هاي خود را مي زدند يا در تشكيلاتي كه بعد از رحلت 
امام درس��ت كردند غالباً افكار خود را به اسم امام مطرح كردند 
براي اينكه مي گفتند دوره امام تمام شده و بايد ايشان را به تاريخ 
سپرد ولي در تشكيلات انجمن هاي اسلامي علاوه بر همه اين 

مسائل، مسئله انحرافات اخلاقي به وجود آمد.
  در چه دوره اي این اتفاق مي افتد؟

دقيقاً مصادف است با مسائل بعد از جنگ يعني دقيقاً همان 
زماني كه آقاي خامنه اي بحث تهاجم فرهنگي را مطرح كردند و 
گفتند تهاجم فرهنگي فقط تهاجم از خارج نيست بلكه تهاجم از 

درون است و تهاجم نفس است.
  ب�ه طور مصداقي مي توانی�د وضعیت اخلاقي انجمن 
اسلامي را مطرح کنید؟ شما در چه سالي فارغ التحصیل 

شدید؟
اواخر سال ۶۶ كه تهران موشكباران شد، من رفتم جبهه و 

۶9 برگشتم و دوباره همين جا بودم.
بعد از جنگ كه آمدم ديدم فضا كاملاً عوض ش��ده تا سال 
13۶۶ من را عضو رس��مي انجمن نمي كردند و وقتي از اسارت 
آمدم، فرستادند دنبالم كه بياييد عضو شوراي مركزي بشويد و 
گفتم من كار و زندگي دارم و حال كار سياسي را ندارم ولي آنها 
مي گفتند ش��ما بايد باش��يد و با اينكه من نرفتم اسم من را در 
انتخابات در آوردند و من ش��دم عضو شوراي مركزي و هنگامي 
ك��ه رفتم داخل ش��ورا از 9 نفر عضو ش��وراي مركزي ما 3 نفر 

طرفدار راست بوديم، يكي آقاي دكتر فتح اللهي و يكي من و نفر 
سوم را يادم نيست.

  چرا ش�ما را انتخاب کردند، آنها که مي دانستند شما 
چپ نیستید؟

دوره بع��د از جن��گ بود و ما تازه از ع��راق آمده بوديم و به 
آزادگان توج��ه ويژه مي كردند و به خاطر اس��تفاده از ما، من را 
عضو كرده بودند. آقاي ابوترابي براي مجلس ثبت نام كرد و راحت 

رأي آورد. 
و در جلسات هم اختلاف نظرات مطرح بود و هم بحث هاي 
اخلاقي خودش را نشان داد. يعني سال70-۶9 كه من در شورا 
ب��ودم ديگر از آن تقيه هاي مذهبي خبري نبود و ديگر دخترها 
و پس��رها مدت ها تلفني با هم صحب��ت مي كردند. حرف هايي 
مي زدند كه براي ما اصلاً قابل قبول نبود و بعد ديديم كه جهاد و 
انجمن در همين دانشكده خودمان عليه يكديگر اطلاعيه دادند 

و افشاگري كردند.
  مگر اینها با یکدیگر در یک طیف نبودند؟

 بله با اينكه در اكثر مواقع با يكديگر كار مي كردند ولي يكدفعه 
اختلاف نظر پيش آمد و در دانشكده پر شد از اطلاعيه هايي كه 
فلان آقا با فلان خانم با يكديگر سر و سري دارند. اين اطلاعيه ها 
را جه��اد زده بود. خلاصه از اين 9 نفر، فقط ما 3 نفر مش��كل 
نداشتيم و بقيه اسامي شان در اطلاعيه ها بود. اعضاي انجمن با 
هم قرار مي گذاشتند و مي رفتند دانشجويان را بيرون از دانشگاه 
تعقيب مي كردند و به بهانه امر به معروف و نهي از منكر دنبال 
كاره��اي ديگر بودند و بعد از اين اتفاقات ضربه نهايي را انجمن 
اسلامي خورد و در سال 71 به بعد انجمن اسلامي از آن حالت 

اصلي خارج شده بود.
  شما تا چه زماني در انجمن بودید؟

س��ال تحصيلي 70-13۶9 و بع��د از آن آمديم كنار و دور 
بعد اصلاً نه كانديدا شديم و نه به ما رأي دادند. وضعيت انجمن 
خيلي خراب شده بود. به همين دليل ما رفتيم و دفتر ايثارگران 
دانش��كده را در آن زمان گرفتيم و در آنجا با دوس��تان همفكر 
يك نش��ريه درآورديم كه بعدها منجر ش��د به تأسيس بسيج 

دانشجويي.
  سال 67 مجوز تأسیس بسیج را داده بودند؟

نه، در س��ال ۶7 امام فرمان تأسيس بس��يج را داده بود اما 
تأسيس نشده بود.

  علت تأخیر تأسیس بسیج چه بود؟
عل��ت تأخير را من نمي دانم اما اين فضا وجود نداش��ت كه 
يك تش��كل ديگر به وجود آيد. درست است كه سال ۶8 دولت 
عوض شده بود و آقاي هاشمي با دفتر تحكيم مشكل داشت اما 
يك تشكلي با حمايت آقاي هاشمي تأسيس شد به نام اتحاديه 
انجمن اس��لامي دانش��جويي كه تحت حمايت دولت بودند و 

طبرزدي گرداننده آن بود.
  چه سالي تأسیس مي شود؟

وقتي كه آقاي هاشمي رئيس جمهور شد كه البته من نبودم و 
وقتي برگشتم، ديدم كه اينها هستند و چند باري هم در جلسات 
اينها شركت كردم با اينكه عضو هم نبودم ولي آقاي طبرزدي را 
مي شناختم و اينها را در دانشگاه راه نمي دادند و امكانات كامل 
در اختيار دفتر تحكيم بود. به همين دليل با اينكه بحث تشكل 
بسيج مطرح شد اما اين بحث به نتيجه نرسيد تا سال 1370-71 
كه تش��كيلات انجمن ضربه خورد، ما اين دفتر را تحت عنوان 
ايثارگران گرفتيم و آقاي دكتر جهانگير مس��ئول ايثارگران بود 
و من آن زمان دانش��جوي كارشناسي ارشد بودم، آمديم نشريه 
درس��ت كرديم و اسم نشريه را گذاشته بوديم »مصباح الهدي« 
شايد شما در سابقه بسيج بتوانيد يك شماره از آن را پيدا كنيد. 
نش��ريه ديواري بود. البته ما اتاق مان پائين و دم در دانشگاه بود 
ولي نش��ريه را طبقه سوم مي زديم. جهاد هم براي خود نشريه 
مي زد و اتاق بچه هاي جهاد طبقه سوم بود و تابلوشان هم همانجا 

بود ولي ما كلي دردسر داشتيم.
مثلاً آقاي زارعي بود، آقاي خلجي بود، آقاي جلال زاده بود، 
آقاي محمد رضايي بود كه همكاري مي كردند در اين دفتر امور 
ايثارگران. من فقط دانشجوي ارشد بودم و بقيه كارشناس بودند 

بعد از فروپاشي 
شوروي اينها 
دچار مشكل 

شدند و اينها 
باز هم معتقد 
بودند كه بايد 
شرايط جديد 

را پذيرفت، اما 
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و من س��ردبير نشريه بودم و دوستان ديگر حالت اجرايي و 
فكري داشتند.

اين نش��ريه كم كم جاي خود را باز كرد و در دانش��گاه 
برد زيادي پيدا كرد تا اينكه سال 73-1372 آقاي محسن 
رضايي را دعوت كرديم كه شروع تشكيل بسيج بود و بسيج 
اينگونه تأسيس شد و اولين فرمانده آن هم آقاي جلال زاده 
بود البته آقاي محسن رضايي دو بار آمد كه يك بار آمدند و 
درگيري شد بين بسيج و انجمن. جهاد راه افتاد و گفت دوره 
آرپي جي گذشته و با ما درگير شدند. محسن رضايي گفته 
بود حالا كه جنگ تمام شده، ما بايد يك جريان فرهنگي را 

راه بيندازيم و آرپي جي فرهنگي بزنيم.
در سال 73 اينها دانشكده را به هم ريخت و اينها همه بعد 
از س��خنراني رضايي بود ولي در دانشگاه تهران بسيج راه اندازي 
شده بود اما در دانشكده ما تا سال 72 و 73 طول كشيد و بعد 
از آقاي جلال زاده، آقاي محمد باقري رئيس ش��د و ايشان هم 
آزاده بود و حالت رسمي پيدا كرد اتاق نمي دادند اما بسيج اسماً 

تأسيس شده بود.
و آن نشريه كه ما مي زديم چون كه بيشتر دستنويس بود و 
تحليل خود بچه ها بود بيشتر مورد توجه دانشجويان قرار گرفت 

و اين نشريه باعث تشكيل بسيج شد.
  آقاي دکتر وقتي بسیج تشکیل شد، اولین درگیري ها 

را با دفتر تحکیم داشت؟
بله، آنها با بس��يج مخالف بودند. در سال 73 آقاي موسوي 
رئيس دانش��كده ش��د و آنها آمدند تظاهرات كردن��د و بعداً به 
بهانه اخراج اس��تادها دانش��كده را به هم ريختن��د و آخر وزير 
مجبور ش��د رئيس دانش��گاه را عوض كند. وزير آن موقع آقاي 
هاش��مي گلپايگاني بود اما خود آقاي هاشمي رفسنجاني نقش 
زيادي داش��ت و آقاي يزدي كه داماد ايش��ان بود در دانشكده 

حضور داشت و از آنها حمايت مي كرد.
به همين دليل در آن زمان انجمن و جهاد دانش��كده پشت 
قضيه بودند و آنها دانشكده را به هم ريخته بودند و مي خواستند 
دكتر موس��وي را بركنار كنند و رئيس دانشگاه را عوض كنند، 
قدرت دانش��جويي در اختي��ار آنها بود و به همي��ن دليل آنها 
كوي را كنترل مي كردند و غير ممكن بود كه رئيس دانش��گاه 
يا دانشكده اي غير از چارچوب آنها بر سر قدرت بماند. آنها قدرت 
زيادي داشتند با اينكه رئيس جمهور و وزير از ما بود، اما دانشگاه 
در دست آنها بود و در دوره آقاي هاشمي رياست دانشگاه با آنها 
بود. س��ال 1372 آقاي دكتر اف��روز آمد كه عوض كردند. آقاي 
موسوي در دانش��كده بود و قبل از ايشان هم چند ماهي آقاي 
عميد زنجاني بود كه گفتند آقا ايش��ان نماينده مجلس است و 

نمي تواند رئيس دانشكده هم باشد.
زماني كه آقاي موس��وي رئيس دانشكده بود اينها كارهايي 
كردن��د كه خيلي برد تبليغاتي منفي پيدا كرد عليه جمهوري 
اس��لامي و س��رانجام دكتر عارف، رئيس دانش��گاه شد و دكتر 
موسوي هم عوض شد. حالا چه كسي پشت ايشان بود؟ آيت الل 
يزدي و همه چپ ها پشت ايشان بودند و بعداً خود دكتر تخشيد 
كه داماد آقاي يزدي بود، شد رئيس دانشكده و 5 سال براي آنها 
كار كرد و اجازه ندادند خارج از چارچوب خودشان كسي بيايد. 
در دوره آقاي هاشمي با اين كه تقريباً نفوذ دفتر تحكيم كم شده 
بود و امكانات به آنها نمي دادند ولي دانشكده و دانشگاه تهران در 
دست آنها بود. بدنه نظام اجرايي ما را كلاً چپ ها و اصلاح طلبان 
چيدند. چرا وقتي آقاي احمدي نژاد آمد، كمبود نيرو داش��ت؟ 
براي اينكه چپ ها اصلاً غير از خود كس��ي را ب��ازي ندادند در 
دايره قدرت و در دوره دوم خرداد هر كاري كه مي خواستند در 

دانشگاه مي كردند.
  آیا شما اصطلاح مافیاي علمي را براي توصیف وضعیت 
کنوني هیأت هاي علمي دانشگاه ها مي پسندید؟ در مورد 
برخوردهاي حذفي با اس�اتید حزب اللهي در دولت هاي 

قبل توضیح دهید.
اين يك چيز طبيعي بود كه در دوره اول آقاي هاشمي وجود 
داشت اينها به طور كلي قوانين را عوض كردند و در واقع اصول 
را براي دانشگاه نوشتند. قانون مديريت دانشگاه را نوشتند و در 

اين قانون مديريت دانشگاه ها، )گروه( مبناي همه تصميم گيري ها 
شد.

  این مصوبه کجاي قانون است؟
در سال 1372 شوراي انقلاب فرهنگي تصويب كرده است.

آق��اي دكتر معين وزير علوم آن دوره بود و آقاي هاش��مي 
رئيس جمهور بود و اين را تصويب كردند و هنوز هم هست البته 
اين كه مبنا گروه باشد، درست است اما گروه بايد كار علمي انجام 
دهد، اما اينها همه اختيار را به گروه داده بودند و براي استخدام، 
گروه بايد نظر مثبت بدهد. اينها براساس افكاري كه داشتند، هر 
كسي را كه مي خواستند مي گفتند صلاحيت ندارد. مثلاً آقاي 
نجفي چطور حذف نش��د؟ آقاي نجفي با حكم رئيس دانشگاه 
عضو هيأت علمي شد، اما بعداً گفتند اگر مي خواهيد عضو رسمي 
بشويد بايد يك سخنراني علمي در گروه ارائه بدهيد و اگر گروه 

تأييد كند شما عضو رسمي مي شويد.
ايش��ان س��خنراني كرد ولي نمره ندادند و به صورت علمي 
ايشان را رد كردند. به همين دليل بعد از جنگ طيف زيادي از 
افراد جذب شدند و آقاي دكتر صفايي مدت ها رئيس  دانشكده 
بود و بعد از جنگ فضاي آرامي پيش آمده بود و فضاي علم گرايي 
بود و اينكه ديگر نمي خواهيم بازي سياسي انجام بدهيم و آقاي 
هاشمي شعار دولتش اين بود كه دولت كاري است و مهندس 
و دكتر آورده بود در دولت به همين دليل معمولاً به گروه هاي 
علمي اعتماد كردند، بخصوص در علوم سياسي كه افراد جوان را 

آوردند و همه پست ها را گرفتند.
  یعني اینها آمدند یک گروهي تشکیل دادند که همه 

داراي افکار یکسان بودند؟
بل��ه. چپ ها آمدند و با نيروهاي قب��ل از انقلاب هماهنگي 
كردند. گفتم س��ال ۶5 وقتي تربيت مدرس��ي ها وارد دانشگاه  
ش��دند، هيچ كدام از اعضاي هيأت علمي آنها را نمي پذيرفتند. 
آقاي ابوالحسني مباني علم سياست ارائه مي كرد و از طرف ديگر 
آقاي دكتر ابوالحمد هم اي��ن درس را تدريس مي كرد كه يك 
بار يكي از دانشجويان گفت: استاد يك نفر ديگر هم اين درس 
را مي دهد. اس��تاد گفت: اين درس فقط براي من است و كسي 
حق ندارد آن را تدريس كند و ما به نشانه اعتراض رفتيم كلاس 

آقاي ابوالحسني.
بعد از جنگ چپ ه��ا و اصلاح طلبان با اين نيروهاي علمي 
هماهنگ كردند در مقابل جناح راست. در دولت آقاي هاشمي، 
دولت تقريباً در دست جناح راست بود، اما در دانشگاه حتي اجازه 
ندادند يك نفر از جناح راست عضو هيأت علمي بشود اينها تحت 
پوشش علم، گروه را مبنا قرار دادند و از آن طرف فقط افراد جناح 

خود را راه مي دادند.
  یعني با اینکه آقاي هاشمي عضو جامعه روحانیت بود 

اما وزارت علوم دست چپ ها بود؟
بله. دكتر معين وزير علوم بود و هاش��مي رفس��نجاني هم 
نمي توانس��ت اعمال نفوذ بكند و در دولت دوم ايشان كه آقاي 
هاشمي گلپايگاني وزير ش��د، حتي نتوانستند رئيس دانشگاه 
تهران را عوض كنند و حتي هنگامي كه دوره دكترا هم راه افتاد، 
باز هم اينها گفتند كه بايد گزينش در دست گروه باشد و اينها هر 
كار كه مي خواستند، مي كردند و چقدر اعتراض بردند به مجلس 
كه حق ما ضايع شده ولي كسي نمي توانست برخورد كند. يكي 
از جانبازان دانش��كده كه ناحق رد شده بود شكايت كرده بود و 

مدير گروه حقوق خصوصي را محكوم كرده بود.
  آیا گروه واقعاً حافظ علم است؟

حالا اسماً به اين شكل است و مي خواهند از اختيار خود 
استفاده كنند چرا كه معتقد هستند نظام مي خواهد يكسري 
افراد خود را وارد سيس��تم علمي بكند اما در سال 8۶ اين 
قانون تغيير كرده و ديگر گروه مبناي پذيرش هيأت علمي 
نيست و هر دانشكده يك كميته جذب تشكيل مي دهد و 
براي اولين بار آقاي موسوي چند ماه پيش اين كار را كرده.

البته بعضي از افرادي كه اينها رد كردند، ش��ايد درست 
رد ك��رده باش��ند، اما وقتي نگاه مي كني��م كه هيچ يك از 
اصولگرايان وارد گروه نش��ده اس��ت، به نظر كار سياس��ي 

مي باشد و اصلاح طلبان وارد شده اند.
البته در گروه علوم سياس��ي اختلاف ه��م به وجود آمده و 
يك طيف علمي هستند و يك طيف سياسي. طيف علمي ديگر 
متعلق به قبل از انقلاب نيس��تند بلكه واقعاً علمي و نگران علم 

هستند.
  در گروه بخش علمي غالب است یا سیاسي؟

تقريباً تعادل دارند.
  یک خاطره از دوران فعالیت دانشجویي مي گویید؟

من چون 19-18 سالگي ازدواج كردم و دنبال زندگي بودم، 
آدم سياسي دعوايي نبودم ولي آدم سياسي بودم به لحاظ فكري 
و تحليل مي كردم و وقتي بسيج را تشكيل داديم جزو بنيانگذارها 

بودم ولي پرونده تشكيل ندادم.
  حلقه بنیانگذار بسیج دانشکده حقوق و علوم سیاسي 

چه کساني بودند؟
من و آق��اي جلال زاده و آقاي زارعي و آقاي محمد رضايي. 
بعد از آن در س��ال 72 من استخدام شدم در همين دانشكده و 
ديگر اين طور نبود كه عضو تش��كل ها بشوم. در سال 7۴ رفتم 
وزارت عل��وم و مديركل فرهنگي وزارت علوم ب��ودم و از حوزه 
دانشجويي فاصله گرفتم و 2 س��ال آخر دولت هاشمي من در 
وزارت علوم بودم و با دانش��جويان ارتباط داشتم و آنجا بود كه 
وقتي ما تش��كل ها را دعوت مي كرديم، بسيج دانشجويي را هم 
به عنوان يك تشكل دعوت كرديم و بسيج جا افتاد و رسميت 
پي��دا كرد. بعد از آن من در دوره دكتري چند بار كنكور دادم و 

در مصاحبه رد شدم.
  اینکه در مصاحبه قبول نمي ش�دید بحث علمي بود 

یا سیاسي؟
من كه معتقد بودم سياسي است چرا كه من آزمون كتبي را 
قبول مي شدم ولي ۶ - 5 سال با گروه جنگ و دعوا داشتم. من 
س��ال 7۴ كارشناسي ارشد را گرفتم و تا سال 80 كه دانشجوي 
دكترا شدم، هم تدريس مي كردم و هم با نهادها ارتباط داشتم، 
با بس��يج ارتباط داش��تم، ولي خودم ديگر فعاليت دانش��جويي 
نمي كردم. ولي در مورد مس��ائل دانشجويي مطلب مي نوشتم و 
تحليل مي كردم. حتي تحقيق��ي در مورد دفتر تحكيم وحدت 
داشتم و از اين جهت ارتباط داشتم ولي فعاليت اجرايي نداشتم.

  چه تحقیقي؟
در مورد رابطه دفتر تحكيم با دولت آقاي هاشمي چرا كه در 
دوره مهندس موسوي اينها يك تشكل كاملاً دولتي بودند و در 
دولت هاشمي به عنوان يك تشكل مستقل مطرح شدند. تشكل 
دانش��جويي كه دولتي بش��ود، هويت خود را از دست مي دهد 
و اين آس��يب اصلي تشكل هاي دانش��جويي است و ابزار دست 
دولت مي ش��ود كه در دولت آقاي موسوي و آقاي خاتمي كاملًا 
برد داشتند، اما در دولت هاي بعدي مشكل پيدا كردند چرا كه 

نتوانسته بودند استقلال خود را حفظ كنند.
بس��يج دانشجويي به اين علت قدرتمند شد كه كار خود را 
مستقل ش��روع كرد و در دوره اصلاحات منتقد بود و منتقدي 
هم نبود كه بخواهد بي دليل جنجال بكند و در آن اواخر بسيج 
دانشجويي در مقابل طيف افراطي علامه، از آقاي خاتمي دفاع 
هم مي ك��رد. در اوايل دولت آقاي احمدي نژاد هم بعضاً منتقد 
هم بود و دولت را كاملاً تأييد نمي كرد. تحليل آن خيلي ساده 
است؛ ما يك تشكل دانشجويي هستيم كه يكسري منافع صنفي 
داريم و يكسري آرمان هاي دانشجويي و دانشجو آرمانش مستقل 
از دولت اس��ت و نبايد اين تلقي جا بيفتد كه ما بايد صددرصد 

حامي جناح خاصي باشيم. 

در دوره 
مهندس موسوي 
اينها يك تشكل 
كاملًا دولتي 
بودند و در 
دولت هاشمي 
به عنوان 
يك تشكل 
مستقل مطرح 
شدند. تشكل 
دانشجويي كه 
دولتي بشود، 
هويت خود 
را از دست 
مي دهد و اين 
آسيب اصلي 
تشكل هاي 
دانشجويي است 
و ابزار دست 
دولت مي شود 
كه در دولت 
آقاي موسوي و 
آقاي خاتمي كاملًا 
برد داشتند، اما 
در دولت هاي 
بعدي مشكل 
پيدا كردند چرا 
كه نتوانسته 
بودند استقلال 
خود را حفظ 
كنند

   دكتر موسي نجفي  

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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